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روزنامه

شنبه 7 اسفند 1400-  شماره 968

خبر دنیای هوادار یاد وخاطره شهداء بویژه بنیانگذار لشکر ۱۰ 
سیدالشهدا)ع( »شهید محسن وزوایی« را گرامی می دارد

سرمقاله

از »مردم« در برابر اینترنت یا از »مسئولان« در برابر مردم؟!

حکایتِ یک صیانت!
تابستان سال ۶۸ بود که اولین بار لذت نگاه کردن کارتون در 
تلویزیون رنگی را تجربه کردم. دقیقا ۸ ساله بودم که مرحومِ 
ابوی، یک تلویزیون رنگی ناسیونال ۱۴ اینچ اصل ژاپن را بعنوان 
سوغات از شیراز به خانه آورد. یادش بخیر بسیاری از خاطرات 
کودکی من پای همان تلویزیون کوچک قد کشیدند تا بنا به 

حقیقت طبیعت رشد کردم و بزرگ شدم. 
ما بچه های دهه شصت، خاطرات خوب و خوشی با اندک 
امکانات رسانه ای دوران کودکی، بازی و دعواهای کودکانه در 
کوچه و مدرسه و نوا و نمای ناب برنامه کودک با اجرای خانم 
خامنه داشتیم. یادش بخیر بزرگترین دلخوشی ما در اعیاد و 
مناسبت های شاد به پخش کارتون رابین هود و دیدن چند 
ده باره آن خوش بود. هر سال همزمان با کریسمس کارتون 
اسکوروش پخش می شد که هنوز سکانس های مختلف آن 
چون منظره ای بی بدیل از رویای شیرین کودکی هایمان از مقابل 
دیدگانمان گذر می کند. با این همه رویای شیرین هنوز بسیاری 
از ما نفهمیدند که عاقبت هاچ زنبور عسل چه شد؟ آیا مادرش 

را پیدا کرد؟

ما چه می دانستیم بر خط چیست؟ غیر برخط یعنی چه؟ 
در زمانی که برای بسیاری از خانواده ها داشتن خط تلفن یا 
تلویزیون رنگی و حتی تلویزیون آرزو بود، کم کم ویدیو آمد. عید 
سال ۶۹ بود که مرحوم ابوی به اتفاق دو برادر غیور، مصمم به 
خرید ویدیو شدند. روح عموم مادران درگذشته شاد، حضرت 

مادرم مخالف بود. 
خلاصه بعد از کلی بالا و پایین علاوه بر تلویزیون رنگی صاحب 
یک ویدیو هم شدیم، آیوا ای صد و یک، در آن دوران ویدیو 
کالای قاچاق و وسیله ممنوعه بود به گونه ای که حمل، نقل 
و نگهداری اش جرم بود. جوری که اگر با فیلم ویدیو دستگیر 
می شدی، یک راست می رفتی بازداشتگاه و بعد هم در دادگاه 
حسابی از خجالت این جرم در می آمدی. این یعنی از همان 
موقع طرح هایی با عنوان صیانت مطرح بودند، جلوتر که آمدیم 
ویدیو از ممنوعیت خارج شد و کلی کلوپ اجاره فیلم در محله 

ما راه افتاد.
جالب تر اینکه یکی از همین کلوپ ها در کنار پایگاهی راه افتاد 
که تا چند وقت قبل مجرمین حمل و نقل فیلم و دارندگان 
ویدیو را بازداشت می کرد. چند صبایی بعد از آغاز دهه هفتاد با 

همان آرزوی برخی خانواده ها برای داشتن خط تلفن با پدیده 
ماهواره مواجه شدیم، البته از نوع آنالوگ که با کلی سلام و 
صلوات چند شبکه ترکیه یا آسیایی را دریافت می کرد. استفاده 
از ماهواره هم ممنوع بود، دقیقا مثل ویدیو! هنوز هم ممنوع 
است مثل خیلی چیزهای دیگر، اما در سایه همین ممنوعیت 
نه تنها بیشتر در دسترس عموم قرار دارد که باعث تغییر مزاق 
عموم مردم برای استفاده از آن شده است، به صورتی که سال ها 
ببند و بگیر و جرم انگاری کوچکترین تغییری در کاهش اقبال 

عمومی برای استفاده از این تکنولوژی ایجاد نکرد. 
آرزوی  با  پایان دهه هفتاد، همزمان  به  بود  مانده  چند صبا 
بسیاری از خانواده ها برای داشتن تلفن ثابت، موبایل از راه 
رسید. یا رب العالمین! مگر می شود؟ مگر داریم؟ که بتوان با 
شیئی مشابه گوشتکوب بدون سیم تلفن و برق با کسی تلفنی 
صحبت کرد؟ برای ما دهه شصتی ها دیدن این تجهیزات مثل 
سفر بشر امروز به سایر کهکشان ها دست نیافتی بنظر می رسید، 
اما دیدیم، تا بزرگ و بزرگتر شدیم. بعدها فرهنگستان زبان ادب 

پارسی نام تلفن همراه را برای موبایل برگزید. 

اما در دوره ای به بلندای قریب به دو دهه از رایانه و لب تاپ 
گرفته تا گوشی های هوشمند و اینترنت سراسر زندگی ما را 
فرا گرفت. هیچ وقت اولین باری که با حقیقت وجود اینترنت 
روبرو شدم را فراموش نمی کنم. از علی آقا صاحب بقالی سر 
کوچه که امروز در همان مغازه به هایپر مارکت سانتا ماریو دل 
پی یرو تغییر عنوان داده یک کارت یک ساعته خریدم و رفتم 
منزل امیر نامیک تا با کامپیوتر به اینترنت وصل بشیم. بعد از 
طی کلی مرحله و جیغ و جوق مودم وصل شدیم. در آن زمان 
اینترنت بیشتر در نقش یک  خدمت تشریفاتی و سرگرم کننده، 
کاملا خارج از محدوده نیازهای اولیه ایرانیان قرار می گرفت. به 
مرور فهمیدیم و یاد گرفتیم که تا چه اندازه به درد بخور است با 
استفاده از امکانات فضای مجازی چه کارها که آسان نمی شود 

و چه اطلاعاتی که به دست نمی آید. 
باری؛ اینترنت هم مثل تمام پدیده های دست ساز بشر نقاط 
ضعف و قوت زیادی را در خود جای داده است. در اصل استفاده 
درست از اینترنت مثل همه وقایع و اتفاقات بشر به سطح 
آگاهی و اطلاعات عمومی و صد البته نوع نگاه بهره برداران 
مرتبط شده است. مثل همان ویدیو و ماهواره، تا زمانی که 

ممنوع الاستفاده و فراگیر نبودند فقط به داغ شدن بازار فیلم های 
به اصطلاح مستهجن و باز کردن کانال های کارتی فلان کمک 

کرده بودند. 
وقتی گوشی های هوشمند آمدند و بازار استفاده از افزونه های 
تلفن همراه داغ شد یا به اصطلاح سیستم غیر برخط جای 
خود را به سیستم برخط داد همه چیز متحول شد. از حذف 
دفتر تلفن و آلبوم عکس گرفته تا حذف دوربین های آنالوگ 
فیلم برداری و عکس برداری، حالا همه ابزارهای روزآمد برای 
تسریع ارتباطات، انتشار اخبار و وقایع، حتی اشتغال و انجام 
کارهای عام المنفعه در یک گوشی تلفن همراه با وزن حداکثر 

۲۵۰ گرم در اختیار عموم مردم قرار دارد. 
چه کمپین ها که برای جلوگیری از حکم قصاص یا کمک 
به مردم محروم راه نیفتاد و نتیجه نداد. چه مشاغلی که در 
این وانفسای مشکلات اقتصادی در بستر افزونه های موبایلی 
کارگشای نیاز مردم به اشتغال و کسب درآمد نشد تا در کنار 
این همه ویژگی خوب، انتشار اخبار و اطلاعات به همراه افشای 
برخی تخلفات به افزایش هزینه های اجتماعی برخی آقایان و 

آقازاده های سوءاستفاده نکننده که صرفا بنا به توان موجود در 
بازوی خویش صاحب جاه و مال و مقام شده اند منتهی نشد. 

از انتشار لیست حقوق های نجومی گرفته تا افشای سوءنیت 
فلان  یا  مامور  فلان  با  نماینده  فلان  نامناسب  برخورد  یا 
مسئول با فلان خبرنگار، چه احسنت ها و آفرین ها که بابت 
انتشار فیلم از رفتار انسانی آن مامور با یک کودک کار یا 
رقص شاد سربازان روانه جمع های مجازی ما ملت نشده 
است. چه حرف ها و ایده ها و برآیندهای منبعث از حکمرانی 
ما که منتج به موفقیت های میدان و دیپلماسی شده از 
جهانیان  گوش  به  مجازی  فضای  امکانات  همین  طریق 
نرسید. چه حرف ها و تکه هایی که از طریق همین افزونه های 
ساده تلفن همراه و امکانات مجازی به آقایان مدعی رهبری 

جهان نزدیم. 
حالا با این همه ویژگی خوب و قابل لمس، برخی را فشار به 
شکلی معکوس عمل کرده تا در ادامه صیانتیدن برخی آرایه ها 
به صیانتیدن اینترنت روی آورند. یاد همان وضع و اوضاع 
صیانت در مقوله ویدیو و ماهواره افتادیم که بعد از کلی صیانت 
کردن و فشار نتیجه ای جز فراگیرتر شدن استفاده و بی توجهی 

بیشتر به مقوله صیانت به بار نیاورد. اینجا ایران است، این بار 
به وقت صیانت از مردم در مقابل اینترنت! به راستی صیانت از 
مردم در مقابل اینترنت در دستور کار قرار دارد یا صیانت از برخی 
مسئولان در برابر امکانات اینترنت که باعث پریشان شدن خواب 

برخی از ایشان شده است؟ 
به راستی اگر اینترنت نبود یا تلفن همراه با قابلیت فیلم برداری 
و تصویربرداری وجود نداشت، چگونه مردم از نواخته شدن آن 
سیلی یا دزدیده شدن آن قسمت از بیت المال مطلع می شدند؟ 
چگونه از دیدن لباس گلی آن امیر رشید ارتش برای کمک به 
آن سیل زده دلشان قنج می رفت و با افتخار هشتگ می کردند 
من ایرانی هستم؟ چگونه از هویت خلیج همیشه فارس دفاع 

می کردند؟
بلی! اینترنت هم مثل تمام وقایع و رویدادهای دست ساز بشر 
سرشار از نقاط مثبت و منفی است، اما ما ملت ایران به درجه ای 
از وقار و شخصیت رسیده ایم که خیر را از شر و مثبت را از منفی 
تمیز دهیم. ما اینترنتِ بدون محدودیت را بعنوان ابزاری برای 
پیشرفت همه جانبه علمی، فنی، اقتصادی، اجتماعی و قطعا 
سیاسی می شناسیم. لطفا ما را به سان ملتی عقب مانده در عصر 
پارینه سنگی فرض نکنید، تا لازم باشد برای صیانت از ما پای 

خود را روی گلوی اینترنت فشار دهید. 
لطفا وقت گران بهای خود را به کشف راهکار برای حل مشکلات 
اصلی ملت در حوزه معیشت، اشتغال و تسهیل ازدواج جوانان 
اختصاص دهید، بذر احساس امید به زندگی را آبیاری کنید، 
فکری به حال جماعت مستمند و مستضعف نمایید، برای 
صیانت از کودکان کار و زباله گرد فکری اساسی کنید، برای 
فرهنگ ملت و جلوگیری از خروج نیروهای جوان و خوش فکر 
از کشور طرح صیانت از فرار مغزها را مصوب کنید. طرحی برای 
جلوگیری از سوءاستفاده از جای و جایگاه و جلوگیری از بروز 
تعارض منافع در جای جای این کشور روانه صحن فرمائید. که 
اگر چنین کنید همین فضای مجازی به ابزاری برای تعریف و 

تمجید از شما تبدیل می شود. 
این خواسته ملتی بود که در قالب ارائه خاطراتی از گذشته در 
واقعیت برخوردهای قهری در این نوشتار به رشته تحریر در آمد.

»محمد وحیدی« - عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و 
فناوری مجلس شورای اسلامی- با اشاره تبصره های بودجه 
1401 اظهار داشت: کمیسیون تلفیق بودجه 1401 توجه لازم 
به اعتبارات آموزش و پرورش و به ویژه در استان های مرزی 
کشور در سال 1401 دارد. وزارت آموزش و پرورش با پیگیری از 

سازمان اداری و استخدامی کشور در کمک به مشکل اصلاح 
احکام نیروهای خدماتی آموزش و پرورش همت کند.

عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری گفت: باتوجه 
به پیگیری های مجلس شورای اسلامی در اصلاح لایحه رتبه 
بندی معلمان، وزارت آموزش و پرورش آمادگی لازم برای 

اجرای این لایحه را داشته باشد.
وی ضمن پیشنهاد ارائه لایحه سازمان نظام معلمان از 
سوی وزارت آموزش و پرورش به مجلس شورای اسلامی، 
گفت: پرداخت حق التدریس معلمان و همچنین قراردادهای 
نیروهای خدمات آموزش و تامین اعتبار برای استان ها به 
منظور پرداخت دیون باید جزو اولویت های وزارت آموزش و 
پرورش قرار بگیرد تا این قشر عزیز هرچه سریع تر به مطالبات 

قانونی خود برسند.

رئیس مرکز همکاری های بین المللی وزارت علوم با اشاره به این که 
پیش بینی می شود یک تا دو هزار دانشجوی ایرانی در دانشگاههای 
اوکراین تحصیل می کنند گفت: این دانشجویان به حال خود 
رها نمی شوند و برای کسانی که در دانشگاههای معتبر اوکراین 
مشغول تحصیل بوده اند امکان ادامه تحصیل در دانشگاههای داخل 
کشور فراهم خواهد شد. دکتر حسین سالار آملی ضمن بیان این 
مطلب به آخرین وضعیت دانشجویان ایرانی مشغول به تحصیل در 
دانشگاههای اوکراین اشاره کرد و گفت: وزارت علوم به طور جدی از 
طریق وزارت امور خارجه کشور پیگیر آخرین وضعیت و انتقال این 
دانشجویان به کشور است . همچنین ما از کشورهای همسایه و 
دوست نیز وضعیت این دانشجویان را پیگیری می کنیم که به امید 
خدا دانشجویان ما به سلامت از منطقه خطر دور شده و به میهن 
اسلامی برگردند. رئیس مرکز امور بین الملل وزارت علوم همچنین با 

تاکید بر این که تلاش می کنیم زمینه تحصیل دانشجویانمان که در 
اوکراین هستند را در کشور، در آینده نزدیک فراهم کنیم گفت: آمار 
دقیقی از تعداد دانشجویان ایرانی مشغول به تحصیل در اوکراین 
وجود ندارد، اما به نظر می رسد  بیم یک تا دو هزار دانشجوی ایرانی 

در دانشگاههای کشور اوکراین داریم.

»عضو کمیسیون آموزش، تحقیقات و فناوری مجلس شورای اسلامی« پاسخ داد:

تصویب لایحه رتبه بندی معلمان به کجا رسید؟
»رئیس مرکز همکاری های بین المللی وزارت علوم« پاسخ داد:

چند دانشجوی ایرانی در اوکراین هستند؟

روح الله نیاخلیلی

 نویسنده

به راستی اگر اینترنت نبود یا تلفن همراه با قابلیت فیلم برداری و تصویربرداری وجود نداشت، چگونه مردم از نواخته شدن آن سیلی یا 

دزدیده شدن آن قسمت از بیت المال مطلع می شدند؟ چگونه از دیدن لباس گلی آن امیر رشید ارتش برای کمک به آن سیل زده دلشان قنج 

می رفت و با افتخار هشتگ می کردند من ایرانی هستم؟ چگونه از هویت خلیج همیشه فارس دفاع می کردند؟

آموزش
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اجتماعی

نگاه

بدون شک، بحران جنگ روسیه و اوکراین تاثیرات فراوانی بر 
بازارهای جهانی خواهد داشت. در شرایطی که بازار طلا و نفت 
روند افزایشی و بازار رمز ارزها دچار کاهش شدیدی شده اند، 
هرچه بر مدت و زمان و شدت این بحران افزوده شود، این 
دامنه افزایش قیمت نفت هم بیشتر خواهد شد و موجب 
افزایش درآمد کشورهای صادرکننده نفت خواهد شد. چرا که 
در این بحران، یک سو تولیدکننده بزرگ نفت و گاز قرار دارد و 
طرفِ دیگر در نزدیکی اروپاست که اتحادیه اروپا خود از بزرگترین 
واردکنندگان منابع هیدروکربنی است و از مشتریان بزرگ گاز 

روسیه محسوب می شود.
همچنین بازارهای سهام دنیا هم در واکنش به اخبار جنگ 
یک دست قرمزپوش شده اند و سرمایه گذاران سعی کردند که 
دارایی های خود را به پناهگاهی امن منتقل کنند. به همین 
دلیل طلا بعنوان یک بازار امن با افزایش تقاضا روبرو شده و 

قیمت آن به شدت افزایش یافته است. در واقع می توان از این 
اصطلاح استفاده کرد که، بازارها، آرایش جنگی به خود گرفتند. 
باری؛ دارایی های امن مانند طلا صعودی شدند و بازارهای مالی 
و سرمایه گذاری و بورس های جهانی در زیان قرار گرفته اند. 
همچنین بازارهای ریسکی، مانند رمز ارزها و سهام نیز با فشار 
فروش مواجه شدند. در حقیقت بحران جنگ، منجر به افزایش 
قیمت نفت شده و با توجه به افزایش صادرات نفت ایران، این 
مهم، می تواند نقطه مثبتی در اقتصاد نفتی ایران محسوب شود.
اما این افزایش قیمت نفت، ناشی از کمبود عرضه در بازار است 
چرا که به علتِ فرا رسیدنِ فصل سرما و شروع کسب و کارها 
پس از کرونا، تقاضا برای نفت در بازار جهانی افزایش یافته و 
وضعیت متشنج روسیه، شرایط بازار نفت را کمی پیچیده کرده 
است و تنها کشوری که می تواند وضعیت نفت در جهان را در 
کوتاه مدت کنترل و کمی التهابات را کاهش دهد، ایران است 

و اکنون بهترین زمان برای امتیاز گیری از جهان غرب است.
غرب می تواند با احیای برجام، نفت بیشتری در بازار عرضه کند 
و اهرم قدرت روسیه را هم لرزان تر کند، علاوه بر این موارد، 
تورم بزرگترین مشکل پیش روی اقتصاد جهانی است و بحرانِ 
جنگ می تواند آن را بدتر هم کند. قیمت های بالای انرژی باعث 
می شود پروازها گران تر شوند و هزینه حمل و نقل و ورودی 
برای کسب و کارهایی که از قبل با هزینه های فزاینده دست 
و پنجه نرم می کردند، افزایش یابد و کسب و کارها یحتمل، 

بخشی از این هزینه های بالاتر را به شکل افزایش قیمت به 
مصرف کنندگان منتقل می کنند. 

این جنگ، با بدتر شدن تورم و افزایش عدم اطمینان، رشد 
اقتصادی را نیز کاهش می دهد و تبعات اصلی جنگ، در زمینه 
نفت و گاز احساس خواهد شد، چرا که روسیه نقش مهمی در 
بازارهای انرژی جهان دارد و بزرگترین تامین کننده گاز طبیعی 
اروپاست که این جایگاه، پیامدهای عظیم اقتصادی این بحران 
را محسوس تر و ملموس تر پیش چشم می آورد. البته اثرات 
تورمی جنگ روسیه منحصر به نفت نیست، موضوع مهمی که 
باید مدنظر قرار دهیم این است که اوکراین یکی از مهم ترین 
تولیدکنندگان اورانیوم، تیتانیوم، سنگ آهن، فولاد و آمونیاک 
و البته صاحب بیشترین زمین های قابل کشت در اروپاست و 
یقیناً تبعات بالقوه جنگ در این کشور بهتر مشخص می شود.

اوکراین،  و  روسیه  جنگ  اقتصادی،  کارشناسان  عقیده  به 
قیمت های مواد غذایی را نیز در سراسر جهان افزایش خواهد 
داد و تشدید درگیری می گ تواند منجر به قطع چرخه تولید 
این محصولات و البته آسیب های قابل توجه به صنعت حمل 
و نقل این محصولات شود. علاوه بر این، اعمال تحریم از سوی 
سایر کشورها بر محصولات غذایی روسیه نیز می تواند با کاهش 

عرضه جهانی باعث افزایش قیمت مواد غذایی شود. 
همچنین روسیه یکی از سه صادرکننده کود در جهان است 
و هرگونه کاهش عرضه کود ممکن است بر افزایش قیمت 

مواد مغذی خاک شود و روی بازار محصولات کشاورزی تاثیر 
گذاشته و به تورم مواد غذایی بیشتر دامن بزند. اما موضوع 
مهم دیگر نباید از آن غافل شد این است که جنگ میان روسیه 
و اوکراین، تاثیر منفی بر بازار غلات جهان خواهد گذاشت، چرا 
که هر دو کشور از تولیدکنندگان بزرگ غلات در دنیا هستند 
اما هنوز نمی توان میزان خسارت احتمالی این درگیری ها را 
محاسبه کرد، چرا که قیمت مواد غذایی به عوامل مختلفی 
بستگی دارد. بدون شک، این شرایط باعث بی ثباتی بازار خواهد 

شد. 
با توجه به موارد فوق ،بهترین استراتژی ایران در این میان 
باید دیپلماسی عاقلانه باشد. به این معنی که در این مسأله 
اعلام بی طرفی کند و نه طرف روسیه بایستد و نه طرف غرب 
را بگیرد و متناسب با منافع و امنیت ملی خود عمل نماید. به 
هر حال اگر آمریکا و غرب حداقل از طریق تحریم اقتصادی، 
تحریم گاز و فشار حداکثری با روسیه درگیر شوند، یک فرصت 
مناسب برای ایران ایجاد خواهد شد. اروپا نیز بدلیل نیاز شدید 
خود به گاز احتمالا تحریم های ایران را کاهش خواهد داد و در 
بحث برجام نیز با ایران کنار خواهد آمد. همچنین در صورت 
تشدید درگیری، باز هم ایران فرصت خوبی به دست می آورد تا 
امتیازهای بیشتری در برجام و صادرات سوخت های فسیلی از 
غرب دریافت کند و قیمت های انرژی با افزایش  قیمت همراه 
خواهند بود و بدلیل تحریم ها، صادرات این محصولات از روسیه 
با کاهش مواجه می شوند که این خود یک فرصت برای کشور 

ما محسوب خواهد شد.

تاثیرِ جنگ »روسیه« و »اوکراین« بر اقتصادِ جهان؛

وقتی همه چیز تحتِ تاثیر قرار می گیرد!

سارا نصرتی 

 نویسنده و مترجم

صنعتبانک بورس

بیش از یک سال و نه ماه از آزادسازی سهام عدالت می گذرد، اما انتقال سهام 
متوفیان همچنان بلاتکلیف باقی مانده است؛ موضوعی که با توجه به نزدیک 
شدن به زمان پرداخت سود سهام عدالت از اهمیت ویژه ای برخوردار شده و 

سهامداران عدالت منتظر مشخص شدن تکلیف سود خود هستند.
بعد از این خبر، اطلاعاتی از این سامانه داده نشد تا این که در ۲۳ تیر حسین 
قشمی مدیر سیستم تسویه و پرداخت سپرده گذاری مرکزی گفت: برای ایجاد 
این سامانه، جلسات متعددی با همکاران واحد حقوقی قوه قضائیه و همکاران 
واحد فناوری اطلاعات شرکت سپرده گذاری مرکزی برگزار شد تا اطلاعات موجود 
متوفیان از جهت میزان سهام عدالت و از جهت تعداد وراث در این سامانه 
ثبت و ضبط شود تا درصدی که وارثان از سهام ارث می برند، مشخص شود که 

امیدوارم این موضوع تا آخر سال عملیاتی شود.
البته که لازم است برخی از نهاد ها و دستگاه های اجرایی، اقداماتی را جهت 
شناسایی افراد متوفی و وراث آن ها انجام دهند تا فرایند انتقال سهام عدالت 
این افراد تسهیل و تسریع شود. از آخرین گفته ها در رابطه با سامانه انتقال 
سهام عدالت به وراث بیش از ۷ ماه می گذرد تا این که روز پنج شنبه مدیر 
عامل شرکت سپرده گذاری مرکزی در رابطه با این سامانه مواردی را مطرح کرد.

مانده کارت های بانکی صادر شده بانک ها تا پایان دی امسال حاکی از آن است که در 
حال حاضر معادل ۴۱۸ میلیون و ۳۲۲ هزار و ۹۲۵ عدد کارت بانکی در قالب کارت 
برداشت، اعتباری، هدیه و کارت پول الکترونیک در کشور وجود دارد؛ به این ترتیب 
در صورتی که جمعیت ایران را ۸۰ میلیون در نظر بگیریم، به طور میانگین هر ایرانی 

پنج کارت بانکی دارد.
بررسی آمار بانک مرکزی نشان می دهد که بانک ملی با صدور انواع کارت بانکی در 
رده نخست صدور انواع کارت بانکی قرار دارد. تا پایان دی ماه سال جاری بالغ بر ۲۶۶ 
میلیون و ۸۶۷ هزار و ۵۸۹ عدد کارت بانکی از نوع برداشت در کشور وجود دارد که 
بانک ملی ایران با تعداد ۴۷ میلیون و ۶۰۸ هزار و ۴۱۵ کارت، بیشترین صدور کارت 

برداشت در میان بانک ها و موسسات اعتباری کشور را داشته است.
بانک های صادرات، ملت و سپه در رده های بعدی قرار دارند و بانک خاورمیانه کمترین 
تعداد کارت برداشت را در شبکه بانکی صادر کرده است. همچنین، طبق آخرین 
اعلام بانک مرکزی معادل ۱۵ میلیون و ۱۳۰ هزار و ۸۸۳ عدد کارت بانکی از نوع 
اعتباری در شبکه بانکی وجود دارد که بانک ملی با تعداد هفت میلیون و ۶۹۶ هزار 
و ۹۵ عددکارت، بیشترین صدور کارت اعتباری در میان بانک ها و موسسات مالی و 

اعتباری کشور را داشته است.

در راستای تسهیل صدور  مجوزهای کسب و کار، وزارت تعاون،کار و رفاه اجتماعی 
کاهش زمان صدور مجوزها در سازمان آموزش فنی و حرفه ای را در دستور کار قرار 
داد و در حالی که مجوز تاسیس آموزشگاه های آزاد تا پیش از این بیش از هشت 
ماه به طول می انجامید، این زمان با اهتمام وزارت کار به سه روز  کاهش پیدا کرد.
وزارت کار مدتی بعد در راستای توسعه و تقویت هرچه بیشتر مشاغل خانگی، مدت 
زمان صدور مجوزهای فعالیت این دسته مشاغل را نیز به سه روز کاهش داد تا 
ضمن رفع موانع تولید در بخش اشتغال خانگی، افراد با انگیزه بیشتر به این حوزه 

ورود و کسب و کار خود را ثبت کنند.
به گفته وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در حدود  ۵۵۰ مجوز در حوزه کاری این 
وزارتخانه وجود دارد که بیش از ۹۵ درصد از طریق دبیرخانه مشاغل خانگی صادر 
می شود. بسیاری از مجوزهای مشاغل خانگی ثبت محور و به صورت آنی صادر 
می شوند و سایر مجوزهایی که نیازمند پاسخ دستگاه های ذی صلاح است، ظرف 

سه روز نهایی  می شود.
پیش از این »محمود کریمی بیرانوند« - معاون اشتغال وزیر کار - از تشکیل یک 
ستاد ویژه در وزارت کار به منظور تسهیل و غیرحضوری کردن صدور مجوزهای 

کسب و کار در همه معاونت ها و سازمان های ذیربط خبر داده بود.

»بانک مرکزی« پاسخ داد: هر ایرانی 
چند کارت بانکی دارد؟

صدور فوری و لحظه ای مجوز
 ۳۵۰ شغل خانگی

واریز سود سهام عدالت متوفیان با 
تعیین تکلیف سامانه ممکن می شود

دارایی های امن مانند طلا صعودی شدند و بازارهای مالی و سرمایه گذاری و بورس های جهانی در زیان قرار گرفته اند. 
همچنین بازارهای ریسکی، مانند رمز ارزها و سهام نیز با فشار فروش مواجه شدند. در حقیقت بحران جنگ، منجر به افزایش قیمت 

نفت شده و با توجه به افزایش صادرات نفت ایران، این مهم، می تواند نقطه مثبتی در اقتصاد نفتی ایران محسوب شود.

حداقل 2 هفته بعد از بهبود ابتلا به امیکرون می توان دز سوم واکسن را تزریق کرد
رئوفی، متخصص فیزیولوژی پزشکی اعلام کرد: دز سوم )یادآور( واکسن کرونا در صورت ابتلا به امیکرون باید حداقل 
۲ هفته پس از رفع همه علائم بیماری تزریق شود. ابتلا به امیکرون در صورت سیستم ایمنی قوی و نبود بیماری های 
زمینه ای می تواند با علائم خفیف بالینی بگذرد اما بیمار به عنوان یک ناقل می تواند برای برخی گروه ها خطرآفرین باشد. 

بیماران مبتلا به امیکرون در صورت تداوم علائم بیماری، قرنطینه را حداقل تا ۱۰ روز ادامه دهند.
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استان ها
شیوع 23 درصدی اختلالات روانپزشکی در بین کودکان و نوجوانان ایرانی

یک متخصص بهداشت کودک و مادر گفت: از هر پنج تا هفت کودک در دنیا، یک کودک مبتلا به نوعی از مشکلات 
سلامت روان است. براساس گزارش وزارت بهداشت، شیوع اختلالات روانپزشکی در بین کودکان و نوجوانان ایرانی 
۲۲ تا ۲۳٪ گزارش شده است، بازه سنی ۱۵ تا ۲۵ سال یک دوره بسیار آسیب پذیر است که عمده اختلالات روان در 

این دوره سنی قرار دارند.

مازندرانسیستان و بلوچستان آذربایجان شرقی

»یوسف نوری« -  وزیر آموزش و پرورش- در نشست صمیمی با پیشکسوتان، معلمان 
و دانشجومعلمان منتخب استان آذربایجان شرقی اظهار داشت: معلمان، با اقتدار و 
اختیار کامل در کلاس، امر تعلیم و تربیت را جدی بگیرند و اجازه نفوذ دشمنان در 
دستگاه را ندهند. برای اجرای طرح رتبه بندی معلمان، از حمایت کامل رئیس جمهور 
و مجلس شورای اسلامی، برخورداریم و این طرح به زودی با اعتبار مکفی، اجرا خواهد 
شد. عضو کابینه دولت سیزدهم با تأکید بر این که »در پرداخت ها نمی توانیم از قانون 
سرپیچی کنیم«، تصریح کرد: جامعه فرهنگیان باید هوشیارتر از همیشه عمل کند و 
مشکلات دستگاه تعلیم و تربیت و همه نارسایی ها را با سند و مدرک ارائه و از طریق 

قانونی پیگیر شود تا به نتیجه مطلوب برسد.

»احمد وحیدی« - وزیر کشور - در حاشیه بازدید از پایانه و بازارچه مرزی »کوهک« در 
جمع خبرنگاران اظهار داشت: پایانه مرزی کوهک سراوان ظرفیت مناسبی برای برای 
تجارت با کشور پاکستان دارد و در این راستا در ماه های اخیر تلاش خوبی برای توسعه 
این بازارچه انجام شده است. زمینه صادرات از طریق پایانه مرزی کوهک باید فراهم 
شود و در این راستا در ماه های اخیر عملیات ساخت محوطه این بازارچه و پایانه 
انجام شده است. وی خاطرنشان کرد: پاکستان به عنوان کشور دوست و همسایه ما 
فرصت مناسبی برای رونق تجارت در منطقه است و در این راستا مسئولان سیستان 
و بلوچستان تلاش خواهند کرد با فراهم ساختن زیرساخت های لازم در پایانه ها و 
بازارچه های مرزی زمینه رونق تجارت در منطقه را رقم بزنند و امیدواریم زمینه های 
توسعه هرچه بیشتر تجارت با تلاشی که طرف پاکستانی انجام خواهد داد، فراهم شود.

»سعید عمرانی« - معاون قضائی دادستان کل کشور- در جلسه ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید در شهرک صنعتی امامزاده عبدالله )ع( آمل گفت: مشارکت بانک ها در 
حمایت از تولید کم است و در مواردی مشاهده می شود افرادی بدون وثیقه های 
تضمین آور، وام های چند ده میلیارد تومانی دریافت می کنند و بعد از آن ردپای 
آن ها در کشور مشخص نیست اما همین بانک جلوی پای تولید کننده واقعی برای 

دریافت تسهیلات هزار و یک سنگ اندازی می کند.
به گفته او این رفتار بانک ها درتعارض با دستور مقام معظم رهبری در تحقق شعار 
سال و حمایت همه جانبه از تولید است و دود این نوع تعارض منافع فقط به چشم 

مردم و تولیدکننده می رود.

زمینه رونق تجارت مرزی بیش 
از پیش فراهم می شود

ردپای نامعلوم بدهکاران
 چند ده میلیارد تومانی

طرح رتبه بندی معلمان به زودی
  اجرا خواهد شد

البرز

دیالوگ

»امام جمعه کرج« مطرح کرد:

نگذارید البرز بیش از این از عزل و نصب ها ضرر کند

»رئیس صدور گواهینامه رانندگی استان البرز« در گفت وگو با »دنیای هوادار« مطرح کرد:

عدم رعایت محدودیت  های یک  سالِ اول رانندگی و توقیف گواهینامه

آیت الله »سیدمحمدمهدی حسینی همدانی« -امام جمعه 
کرج- در خطبه دوم نماز جمعه این هفته کرج با تبریک 
بعثت رسول خدا )س( اظهار داشت: یکی از محوری ترین 
پیام های بعثت رسول خدا پیام وحدت بین مسلمین بود. 
مستکبران عالم از امت واحده و وحدت بین مسلمانان 
وحشت دارند و امت واحده ظرفیت بزرگی است که همه 
موانع را از سر راه بر می دارد و باید مراقب ایجاد تفرقه در 

بین امت اسلامی بود. تلاش برای ایجاد اختلاف در 
بین امت ها و مسلمانان مذموم و جزو گناهان بزرگ 

شمرده می شود.
نماینده ولی فقیه در استان البرز با اشاره به دست های 
پنهان از گذشته تا کنون برای تفرقه افکنی در بین 

جامعه اسلامی و امت مسلمانان تصریح 
کرد: همه مسلمانان باید با بصیرت و 

دشمن شناسی برای مهمترین عامل 
سعادت خود اقدام  وحدت  هوشیار 
آموزش  و  تربیت  تعلیم  باشند. 
جوامع از اهداف مهم رسالت است 

و در مورد علم آموزی در منابع دینی ما فروان تاکید شده و 
جامعه مسلمانان باید از حسن خلق  و رفتار نیکو برخوردار 

باشند.
رئیس شورای فرهنگ عمومی استان البرز با بیان اینکه 
امام خمینی)ره( بر عدم به اعتماد به آمریکا تاکید داشتند 
، عنوان کرد: رهبری معظم انقلاب و خلف 
صالح ایشان نیز بر  لزوم عدم اعتماد 
به امریکا در موارد گونتگون بیاناتی 

داشتند.
اینکه  بیان  با  حسینی همدانی 
اکراین در زمانی بهترین و مجهزین 
اختیار  در  را  پیشرفته  سلاح های 
داشت و به عنوان سومین قدرت برتر 
هسته ای دنیا مطرح بود، متذکر 
شد: معاده بوداپست بعد از 
فروپاشی شوروی اکراین را 
به تحویل 

دادن سلاح ها مجبور کرد.
نماینده ولی فقیه در استان البرز با بیان اینکه بعد آمریکا 
و انگلیس و چند کشور دیگر بعد از تحویل سلاح های 
هسته ای اکراین متعهد به حمایت از تمامیت ارضی این 
کشور در مقابل هر متجاوزی شدند، گفت: این تعهدات در 
بالاترین سطح امضا شد و روسای کشورها این تعهدات 

را امضا کردند.
حسینی همدانی با اشاره اینکه اکراین به تمام تعهدات خود 
در مقابل با آمریکا و انگلیس عمل کرد، گفت: امروز آمریکا 
و انگلیس بعد از درگیری و جنگ اعلام کردند که ما فقط 
روسیه را تحریم می کنیم چون اکراین برای این دو کشور 

ارزشی ندارد که به دفاع از این کشور وارد جنگ  شوند.
امام جمعه کرج با اشاره به اینکه رفتار آمریکا و انگلیس 
با اکراین تجربه ای برای دستگاه دیپلماسی ایران است، 
احسن  نحو  به  تجربه ها  این  از  امیدواریم  شد:  متذکر 

استفاده شود و در راستای حقوق مردم گام برداشته شود.
جنگ  با  غرب  امروز  اینکه  به  اشاره  با  حسینی همدانی 
خبری  رسانه های  طریق  از  امور  از  برخی  والقای  روانی 

داخلی و واداده تلاش می کند که بر افکار عمومی ما تاثیر 
بگذارد، ادامه داد: پذیرش توقعات کم ارزش در دستور کار 

رسانه های غربی برای تیم مذاکره کننده ایرانی قرار دارد.
نماینده ولی فقیه در استان البرز با  اشاره به اینکه مذاکره 
مستقیم ایران و آمریکا هیچ گرهی از توافقات باز نمی کند، 
ادامه داد: همه گره ها با این مذاکرات باز شده و آمریکا به 
جای بازی رسانه ای باید تصمیم بگیرد واگر تصمیم نگیرد 
پاسخ همیشگی ما به  این  زیاد خواهی ها شعار مرگ بر 

آمریکاست.
امام جمعه کرج با بیان اینکه دستورات رئیس جمهور 
در مورد اجرای قوانین بر زمین مانده و اجرا نشده قابل 
تقدیر است، گفت: در مورد نظارت بر بازار و  قیمت اجناس 
و افزایش توان خرید مردم منتظر دستورات برنده رئیس 

جمهور هستیم تا مردم در این ایام دچار زحمت نشوند.
وی اشاره به موضوع عزل و نصب ها در استان البرز عنوان 
کرد: عزیزان در عزل و نصب ها دقت لازم را داشته باشند و 
خواسته مردم در این زمینه در نظر گرفته شود و نگذارید 

استان بیش از این ضرر کند.

گواهینامه  صدور  -رئیس  خیشه«  قدرت اله  »سرهنگ 
رانندگی استان البرز- در گفت وگویی اختصاصی با روزنامه 
»دنیای هوادار« تصریح کرد: »کلیه افرادی که موفق به 
اخذ گواهینامه رانندگی می شوند، دارای محدودیتِ سال 
اول رانندگی هستند و در شرایطی که محدودیت های سالِ 
اول خود را رعایت نکنند، گواهینامه  خاطیان و ناقضان 
قانون توقیف خواهد شد و باید ظرفِ مدت یک هفته به 
دایره صدور گواهینامه پلیس راهور محل سکونت خود 

مراجعه نمایند.«
وی در ادامه خاطر نشان کرد: »این افراد باید جهت 
مدتِ  ظرفِ  عملی،  و  تئوری  دوره های  در  شرکت 

مقرر خود را به اداره مذکور معرفی نمایند، 
همچنین اگر یک ماه یا بیشتر از مدت 
طی  بر  علاوه  شود،  سپری  اولیه 
شده،  ذکر  آموزشی  دوره های  کردن 
باید در آزمون های تئوری و عملی 

نیز شرکت کنند تاپس از قبولی در آزمون های 
مربوطه گواهینامه آنان مسترد گردد.«

وی در پایان صحبت های خود با اشاره به اینکه 
این طرح تاثیر بسیاری در کاهشِ تخلفات 
رانندگی استان البرز خواهد داشت، 
خاطر نشان کرد: »امیدواریم مردم 
دقت  نهایت  قوانین،  رعایت  در 

عمل را داشته باشند.«

مریم ولی زاده

  خبرنگار 
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فرهنگی
هنگام مرگ مغز ما تمام خاطرات گذشته را مرور می کند!

پایگاه خبری sciencealert نوشت: اجمل زمار، جراح مغز و اعصاب دانشگاه لوئیزویل در ایالات متحده می گوید؛ ما ۹۰۰ ثانیه فعالیت 
مغز را در زمان مرگ اندازه گیری کردیم. درست قبل و بعد از توقف کار قلب، شاهد تغییراتی در یک باند خاص از نوسانات عصبی 
بودیم که به اصطلاح نوسانات گاما نامیده می شود، فعالیت مغزی او یک جهش نسبی در قدرت باند گاما را نشان داد که بیشترین 

تعامل را با امواج آلفا داشت. این الگویی است که با فرآیند »یادآوری حافظه« شباهت بسیار زیادی دارد.

خبر

»زنگ تفریح« نامزد بهترین فیلم 
اجتماعی جشنواره

 دانشجویی انگلستان
فیلم »زنگ تفریح« ساخته  نوید نیکخواه آزاد، نامزد دریافت جایزه 
»واتراسپرایت«  جشنواره  سیزدهمین  اجتماعی  فیلم  بهترین 
انگلستان شد. فیلم زنگ تفریح، ساخته  تحسین شده  نوید نیکخواه 
آزاد، در هفتاد و نهمین حضور جهانی، نامزد دریافت جایزه  بهترین 
 )Wychwood Media Social Impact Award( اجتماعی  فیلم 
سیزدهمین جشنواره فیلم واتراسپرایت انگلستان شد. جشنواره 
فیلم واتراسپرایت بزرگ ترین جشنواره دانشجویی انگلستان و 
دومین جشنواره بزرگ دانشجویی جهان لقب گرفته است. این 
جشنواره همچنین با نام جشنواره بین المللی دانشجویی کمبریج 
)Cambridge International Student Film Festival( نیز شناخته 
می شود. سیزدهمین دوره جشنواره فیلم واتراسپرایت روزهای ۱۳ تا 
۱۵ اسفندماه به صورت آنلاین برگزار می شود. فیلم کوتاه زنگ تفریح 
با نام بین المللی »The Recess« در هفتاد و نه جشنواره بین المللی 
از جمله جشنواره های مورد تأیید اسکار، فیاپف و جوایز گویا به 
رقابت پرداخته و یازده جایزه جهانی کسب کرده است. زنگ تفریح 
به نمایندگی از مدرسه فیلمسازی و پژوهش های سینمایی هیلاج 
با مدیریت امیرشهاب رضویان در این جشنواره به رقابت می پردازد. 
این فیلم به نویسندگی، تهیه کنندگی و کارگردانی نوید نیکخواه آزاد 

ساخته شده و پخش بین المللی آن بر عهده ی شمید فیلم است.

گزارش

جشنواره

کمتر  تاکنون  سینماها  در  شده  اکران  جدید  فیلم  پنج 
از ۵۰ هزار نفر تماشاگر داشته اند. چند روز پس از تمام 
شدن جشنواره چهلم فیلم فجر فیلم هایی جدیدی راهی 
اکران شدند ولی همان طور که پیش بینی می شد در جذب 
مخاطب موفقیت چندانی نداشتند و شاید فقط »عنکبوت« 

تا حدی در آمار جلوتر باشد. 
از روز ۲۶ بهمن ماه اکران سه فیلم در سینماهای کشور آغاز 
شد. »ترانه ای عاشقانه برایم بخوان« به کارگردانی مهرداد 
غفارزاده و تهیه کنندگی امیرشهاب رضویان تولید مشترک 
ایران و ترکیه است و بازیگران اصلی آن پژمان بازغی، افسانه 
پاکرو، امید روحانی، یوسف چیم و علی بوراک جیلان از 
ترکیه هستند. این فیلم که در روز اول اکران میزبان بازیگران 
ترکیه ای خود هم بود، از زمان اکران تاکنون کمتر از ۹ هزار 
بلیت فروخته و  حدود ۱۹۳ میلیون تومان فروش داشته 

است. 
»عاشق پیشه« به کارگردانی داود موثقی دیگر فیلمی است 

که از ۲۶ بهمن روی پرده رفته و تا شب گذشته نزدیک به 
۸۰۰ بلیت فروخته بود. فروش این فیلم در روزهای اکرانش 

به ۱۷میلیون و ۵۰۰ هزار تومان رسیده است. 
اما »عنکبوت« به کارگردانی ابراهیم ایرج زاد پرمخاطب ترین 
فیلم جدید این روزهای سینماست. این فیلم محصول سال 
۱۳۹۸ است و این روزها علاقه مندان به تماشای آن در قم 
گله مند هستند که سینماهای این استان فیلم را اکران 
نمی کنند. محسن تنابنده، ساره بیات و شیرین یزدان بخش 
از بازیگران اصلی فیلم هستند که روایتگر داستان یک قاتل 

زنجیره ای است. تا کنون بیش از ۳۵ هزار نفر به تماشای 
از ۸۶۵  گذر  با  هم  آن  فروش  و  نشسته اند  »عنکبوت« 

میلیون تومان در آستانه میلیاردی شدن است.
»مستطیل قرمز« به کارگردان حسن و حسین صیدخانی از 
دیگر فیلم های تازه سینماهاست که از سوم اسفندماه اکران 
شده و تاکنون کمتر از ۱۰۰ بلیت فروخته و فروشی حدودا 
دو میلیون تومانی داشته است. »مورچه خوار« ساخته 
شاهد احمدلو هم از سوم اسفند روانه اکران شده و تا شب 
گذشته نزدیک به دو هزار نفر آن را تماشا کرده اند. فروش 
این فیلم حدود ۵۷ میلیون تومان است. در »مورچه خوار« 
نسرین مقانلو، مهدی کوشکی، مارال فرجاد، لیندا کیانی، 
رضا شفیعی جم، نیما شاهرخ شاهی، شهین تسلیمی، 

ایمان اشراقی و خاطره حاتمی بازی کرده اند.
گفتنی است؛ آمار فروش این گزارش براساس اطلاعات 
سامانه سمفا تا ساعت ۹ صبح جمعه، ششم اسفندماه 

است.

رویدادهای  در  حضور  ادامه   در  انار«  چیغ  »وقت  فیلم 
بین المللی به لیدز انگلستان رسید. فیلم سینمایی وقت 
بین  نهمین حضور  در  موسوی  گراناز  انار ساخته   چیغ 
المللی  خود در جشنواره  فیلم کارگردان های مستقل لیدز به 
نمایش در خواهد آمد. برگزاری این جشنواره از ۲۹ بهمن 

در انگلستان آغاز شه و تا ۲۸ اسفند ادامه خواهد داشت.
فیلم سینمایی وقت چیغ انار پیش از این در جشنواره های 
توکیو، سائوپولو، سیدنی، شب های سیاه تالین، جشنواره 

هند در گوآ، باستائو قزاقستان، چنای و منار صوفیه به 
نمایش در آمده و نامزد دریافت بهترین فیلم کودک و 
نوجوان چهاردهمین دوره جوایز سینمای آسیا پاسیفیک 
افغانستان،  شده است. این فیلم که محصول مشترک 
استرالیا، هلند و ایران است، به عنوان نماینده  رسمی کشور 
استرالیا برای بهترین فیلم بین المللی به اسکار معرفی شده 

بود.
مرحوم  کوییلتی،  اندرو  ایازی،  الهام  فیض،  عرفات 

حشمت الله فنایی، سعیده سادات، فرشته عالمی، امیرشاه 
نیازی  مدینه  تلاش,  زیشان خان  غیاث،  ذبیح  تلاش، 
بازیگران این فیلم سینمایی هستند، همچنین حسیبا 
ابراهیمی نیز در این فیلم حضوری افتخاری دارد. بهیر 
وردک، گراناز موسوی، کریستین ویلیامز و مرضیه وفامهر، 
تهیه کنندگان این فیلم سینمایی هستند و عرضه و پخش 
بین المللی آن نیز برعهده  محمد اطبایی )مستقل های 

ایرانی( است.

برای پنج فیلم جدید اکران شده؛

تعداد مخاطبان سینما به کمتر از نصف استادیوم آزادی رسیده است!

»وقت چیغ انار« در لیدز انگلستان اکران می شود

سینما و تئاتر

فیلم کوتاه »تطبیق« به عنوان تنها نماینده ایرانی در سی و نهمین جشنواره بین المللی 
فیلم کوتاه بوسان کره جنوبی حضور دارد. فیلم کوتاه تطبیق به کارگردانی مهرداد حسنی 
و تهیه کنندگی حسن محمدی، منتخب سی و نهمین جشنواره بین المللی فیلم 
کوتاه بوسان شد. سی و نهمین جشنواره بین المللی فیلم کوتاه بوسان از هفتم تا ۱۲ 
اردیبهشت ماه ۱۴۰۱ )۲۷ آوریل تا ۲ می ۲۰۲۲( در شهر بوسان برگزار می شود و برنده 
جایزه بزرگ خود را به آکادمی اسکار معرفی می کند. جشنواره معتبر بین المللی فیلم 
کوتاه بوسان )BISFF( از سال ۱۹۸۰ راه اندازی و با معرفی فیلم های کوتاه متفاوت به 
سراسر جهان، به عنوان قطب فیلم های کوتاه آسیای شرقی شناخته شده است. هدف 
این جشنواره کشف و معرفی فیلم های کوتاه متمایز به همه جهان است. جشنواره 
بوسان مورد تایید آکادمی های معتبر فیلم جهان از جمله اسکار، بفتا، گویا و آکادمی 
سینما و تلویزیون کانادا است. امسال ۲ هزار و ۵۴۸ فیلم از ۱۱۱ کشور در بخش 
بین الملل این جشنواره ثبت نام کردند که فیلم کوتاه تطبیق تنها نماینده سینمای ایران 
در این رویداد معتبر جهانی است. در خلاصه داستان تطبیق آمده است: شاهرخ کودکی 
است که تلاش می کند خودش را با حقیقت درونش تطبیق دهد. در این فیلم کوتاه 
معید آسوده، منصور نصیری، فاطمه مرادی، حسن خوشحالت ، مریم گلدوز، جمشید 

بهادری، سیدکاظم حسینی و سیدمحمد رضا حسینی ایفای نقش دارند.

در اقدامی که پیش از این موجب بروز تنش هایی در آکادمی شده بود اما احتمالا 
مورد استقبال عموم مردم قرار خواهد گرفت، مراسم اعطای جوایز هشت جایزه ۸ 
شاخه مستند کوتاه، تدوین، چهره پردازی، موسیقی متن، طراحی تولید ، انیمیشن 
کوتاه، فیلم کوتاه و صدا یک ساعت قبل از شروع پخش زنده در داخل سالن دالبی 
اجرا و ضبط می شود، رویکردی بحث برانگیز که آکادمی ابتدا در سال ۲۰۱۸ اتخاذ کرد 

و سپس آن را رها کرد. 
این اقدام کمتر از یک سال پس از ثبت پائین ترین نرخ مخاطب پخش تلویزیونی 
 ABC اسکار در طول تاریخ این جوایز سنیمایی صورت می گیرد. شبکه تلویزیونی

حقوق انحصاری پخش مراسم اسکار تا سال ۲۰۲۸ را در اختیار دارد. 
اکثر مردم فقط به شش شاخه پرمخاطب اسکار بهترین فیلم، بهترین کارگردانی، 
بهترین بازیگر مرد، بهترین بازیگر زن، بهترین بازیگر نقش مکمل مرد و بهترین 
بازیگر نقش مکمل زن اهمیت می دهند، اما آکادمی همیشه برای اعطای همه 
جوایز رقابتی اسکار خود روی آنتن تحت فشار است تا آرامش را در میان هیات 
مدیره حفظ کند که شامل نمایندگان ۱۷ شاخه آکادمی است، که اکثر آنها حداقل 
یک جایزه دارند و می خواهند که با آنها مانند بازیگران، کارگردانان و تهیه کنندگان 

رفتار شود.

چند ساعت قبل از آغاز اختتامیه چهلمین جشنواره فیلم فجر، اسامی برندگان 
سیمرغ از طریق سایت سینماتیکت در فضای مجازی منتشر شد که این امر 
واکنش های منفی به دنبال داشت.  در این بیانیه آمده است: بعضی موقعیت ها 
و شرایط را به هیچ زبانی نمی توان توضیح داد چه برسد به توجیه. حتماً سکوت، 
درست ترین پاسخ در این موقعیت های پیچیده نیست؛ ولی اگر گزینه دیگری 
نباشد، احتمالاً بهترین انتخاب است تا به کمک گذر زمان پاسخ مناسب تری بیابیم.
ساعت ۱۹:۱۵ روز ۲۲ بهمن، درست در روز برگزاری اختتامیه چهلمین جشنواره فجر، به 
علت یک اشتباه اپراتوری-انسانی، لیست برندگان بر روی سایت سینماتیکت به مدت 
۱۵ دقیقه منتشر و سپس از دسترس خارج شد. قطعا اتفاق بسیار خسارت آوری بود؛ 
اول برای جشنواره و سپس برای سایت سینماتیکت که همیشه مورد حمایت مردم 
عزیزمان بوده است. در ادامه این بیانیه آمده است: سینماتیکت کاملا مسئولیت این 
اشتباه و سهل انگاری غیرعمدی و اپراتوری-انسانی را می پذیرد. هرچند که از ساعت ۱۶ 
در توییتر بخش مهمی از این اطلاعات منتشر شده بود. که البته از خطا و مسئولیت 
ما چیزی کم نمی کند. قطعاً وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی و رئیس سازمان سینمایی 
کشور تحت فشار رسانه ای فراوانی قرار گرفته اند؛ ولی بعضی اوقات بیش از عرض 
پوزش، ابراز تاسف و اصلاح فرایندها برای عدم تکرار در آینده، کار دیگری نمی توان کرد.

حذف ۸ شاخه جوایز اسکار 
در پخش تلویزیونی

سهل انگاری متصدی، علت لو رفتن 
اسامی برندگان سیمرغ فیلم فجر شد

»تطبیق«، تنها نماینده ایران در 
جشنواره فیلم کوتاه بوسان ۲۰۲۲
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ورزشی

توپ و تور

مجمع انتخابات هیاتُ والیبال استان کردستان تنها با 
حضور یک کاندیدا و بدون حضور نماینده های راه یاب ملل 
مریوان که شش سال در والیبال این منطقه سرمایه گذاری 
کرده برگزار شد! نکته جالب این مجمع اینجاست که وقتی 
خبرنگار هفته نامه کردستان ورزشی در مورد عدم دعوت 
نماینده های راه یاب ملل در این مجمع سئوال می کند با 
پاسخ های ابهام برانگیزی مواجه می شود. جایی که رئیس 
اداره ورزش قهرمانی اعلام می کند: »راه یاب ملل مریوان 

مجوز کمیسیون ماده ۵ باشگاهداری را ندارد!«
حال اگر این جواب درست باشد این سئوال مطرح است 
پس چگونه در این مدت  راه یاب ملل مریوان در لیگ 
برتر کشور حضور داشته است؟ در شرایطی که دبیر هیاتُ 
والیبال استان کردستان نیز اعلام می کند، راه یاب ملل جزو 

استان تهران است و هیچ ربطی به کردستان ندارد!
اگر چنین است از شخص شما بعنوان دبیر هیاتُ والیبال 
استان کردستان می پرسیم، پس چرا در این پنج - شش 
سال گذشته چطور اجازه حضور این تیم را با نام راه یاب 
ملل مریوان داده اید و حتی در فصل جاری خود شما در 
چند بازی به سالن زاگرس مریوان تشریف فرما شدید و 

بازی های راه یاب ملل را از نزدیک ت
نظاره گر شدید؟!

آقایان اگر راه یاب ملل مریوان متعلق به استان کردستان 
استان  صداوسیمای  جاری  فصل  در  چرا  پس  نیست 
کردستان تمام بازی های این تیم را به صورت زنده پخش 

کرد و هزاران بار نام راه یاب ملل مریوان را اعلام نمود؟!
آقایان اگر این تیم متعلق به استان کردستان نیست چرا 
بازی های خود را در داخل این استان برگزار می کرده است؟ 
اصلاً چرا در این ۶ سال اسپانسر با غیرت و متعصب این 
تیم سالانه میلیاردها تومان به عشق کردستان هزینه کرده 

است؟!
ندانم کاری  با  منفعت طلب  و  سودجو  عده ای  متأسفانه 
خود باعث نابودی تیم های ورزشی این  دیار و فراری دادن 
بعضی  تاوان  باید  زمانی  چه  تا  می شوند؟!  اسپانسرها 
و  استان ها  ورزش  در  را  غیرورزشی   افراد  ندانم کاری  از 

فدراسیون والیبال بدهیم؟
جولایی مدیر کل ورزش وجوانان استان کردستان اعلام 
کرده است؛ جا دارد از زحمات شرکت مهندسین مشاور راه 
یاب ملل بخاطر عشق و علاقه و حمایت از تیم والیبال 
مجوز  باشگاه  این  چون  ولی  کنیم،  قدردانی  و  تشکر 
باشگاهداری نداشته، نمی توانسته در این مجمع حضور 
یابد،  هر چند ما دوست داشتیم نماینده های راه یاب ملل 
مریوان هم در این مجمع انتخاباتی حضور می داشتند اما 
بخاطر بحث مجوز، این باشگاه نتوانست در مجمع حضور 

یابد! 
در شرایطی که باشگاه دسته دومی در این مجمع انتخاباتی 
حضور پيدا کردند و نماینده های شان هم مجوز رایُ دادن 
داشتند اما باشگاه لیگ برتری دعوت نشده بود! این قضیه 

ما را به یاد شعری انداخت: هر دم از این باغ بری می رسد، 
تازه تر از تازه تری می رسد!

از یک سو وزارت ورزش اعلام می کند ورزش باید به بخش 
خصوصی سپرده شود و با بخش خصوصی پیش برود 
مانع  اسپانسرها  پیش روی  بازدارنده  افراد  طرف  این  از 
ایجاد می کنند!؟ حتی شرکت هایی که در نگاه کلی تمام 
پارامترهای قابل قبولی را دارهستند، بعنوان نمونه شرکت 
مهندسین مشاور راه یاب ملل، حی و حاضر برای والیبال 
کردستان ۵- ۶ سالی است میلیاردها تومان هزینه کرده و 
تیمداری نموده، اینک دبیر هیاتُ والیبال استان کردستان 
به صراحت اعلام می کند راه یاب ملل جزو استان تهران 
با نقدهایی  با کردستان ندارد! که  ارتباطی  است وهیچ 
مواجه شده است که در اصل کاملأ قابل تامُل است، چرا 

در طول این شش سال گذشته راه یاب ملل با نام مریوان 
در لیگ دسته یک و لیگ برتر حضور داشته حالا چگونه 

متعلق به تهران است؟!
از چه روی مسئولان ورزش کردستان چنین موضعی را 
اتخاذ کرده اند؟ مسئولان فدراسیون باید بررسی کنند تا 
مشخص شود پشت این اتفاق و ماجرا چه دست هایی 
وجود دارند که در صدد تخریب والیبال کردستان هستند! 
آیا منفعت برخی افراد بخطر افتاده است یا پای تعصب 
اهالی ورزش کردستان در میان است! درحالی که مسئولان 
ورزش کردستان باید از این اسپانسر استقبال بیشتری به 
عمل می آوردند که حاضر شده است  روی والیبال کردستان 
سرمایه گذاری کند. واقعأ این موضوع بسیار عجیب و غریب 
بنظر می آید و شاید این تازه ظاهر ماجرا باشد و اگر اداره 
نظارت و مقامات مسئول اداره کل ورزش و جوانان کمی 
در عمق این مسئله دقیق شوند پی می برند که اصل ماجرا 

چيست!
کادرفنی و مربیگری دلسوز و زحمتکش، بازیکنان ایثارگر و 
کم توقع و هواداران بی شمار این تیم نادیده انگاشته شده 
که بازدهی خوبی را داشتند و بی شک در آینده با وجود 
از  بادانشی همچون آرش صادقیانی که  مربی دلسوز و 
بازیکنان شاخص والیبال و از مربیان خوب و دسیارانی نظیر 
محمدطاهر فرخ نژاد، فردین کلوندی و حامد صمدی تهرانی 
و جذب چند بازیکن تاثًیرگذار می توانستند یکی از بهترین 

و مطرح ترین تیم های لیگ برتر باشند.
حال ثمره این برخوردها چه می شود؟ چه کسانی از این 
معامله سود می برند؟ گیریم که شرکت مهندسین مشاور 
راه یاب ملل، عطای تیمداری والیبال را به لقایش ببخشد 
چه کسی و یا کدام شرکتی اسپانسر والیبال کردستان 
خواهد شد؟ تکلیف تیم راه یاب ملل وسهمیه لیگ برتری 

مریوان به کجا تعلق پیدا می کند؟ 
به این ترتیب فدراسیون والیبال و سازمان لیگ در رابطه  
راه یاب ملل چه تصمیم گیری خواهد کرد؟ و از طرفی این 
سئوال مطرح است که چگونه فدراسیون اجازه برگزاری 
چنین مجمع انتخاباتی را صادر نموده است؟ سرمایه گذاری 
شرکت مهندسین راه یاب ملل که ۵ - ۶ سال متحمل 

هزینه های میلیاردی شده در این میانه چه می شود؟!

نادیده انگاشتن »راه یاب ملل مریوان« در مجمع انتخابات هیاتُ استان کردستان؛

هردم از این باغ بری می رسد!

درخواست جالب سرمربی آبی ها از سربازهایش
تمرین ریکاوری استقلال در شرایطی برگزار شد که محمدحسین مرادمند در کنار سایر بازیکنان حضور داشت اما سیاوش یزدانی غایب 
بود. این دو بازیکن با مشکل سربازی روبرو هستند و مشخص نیست آیا می توانند در ادامه فصل برای استقلال بازی کنند یا نه و 
احتمالا غیبت سیاوش یزدانی به همین مساله ارتباط داشته است. نکته جالب اینکه فرهاد مجیدی تاکید کرد که هر دو نفر باید مثل 
روال گذشته در تمرینات استقلال شرکت کنند. قرار است یزدانی از فردا در تمرین استقلال شرکت کند تا وضعیت او مشخص شود.

دیدگاه

الزامِ ورودِ »وزیر ورزش و جوانان«؛

خونسردی وزارت ورزش
 در فصل داغ بودجه 

در روزهایی که همه نهادها و 
وزارتخانه ها، نیروهای کاردیده و 
کاربلد خود را وارد صحن مجلس 
کرده اند تا بتوانند از بودجه های 
سرگردان سهمی بیشتر بردارند، 
مجلس  و  حقوقی  معاونت 
وزارت ورزش به سیر و سیاحت 
انگار  و  مشغول  استان ها  در 
اوضاع مالی وزارت ورزش تا حدی ایده آل شده، که نیازی نمی بینند 

دوستان به مجلس بروند! 
روزهای پایانی سال و فصل بستن بودجه مثل برق و باد سپری 
می شود و در حالیکه کنکور ورزش ایران در سال آینده با بازی های 
به  اردوها  برگزاری  برای  فدراسیون ها  و  می خورد  رقم  آسیایی 
نفس نفس افتاده اند، چه خوب است، شخصِ وزیر ورزش ورود کند 
و با استفاده از تجارب کارشناسان حاضر در وزارت ورزش که ارتباط 
خوبی با مجلسی ها هم دارند، هر چه می تواند نسبت به افزایش 
بودجه اقدام کند. هرچند بودجه ورزش دو برابر شده ولی اگر منطقی 
حساب کنیم و تورم و گرانی ها را هم در نظر بگیریم، خواهیم دید 
که ارزش دو برابری بودجه بسیار پایین تر از بودجه سال ۱۳۹۷ است 

که سال بازی های آسیایی بود.
دکتر سجادی خودش قهرمان بوده و کمبود بودجه را در هر گامی 
که در پیست های جهانی و آسیایی روی پیست برمی داشته با 
تمام وجود حس کرده است و می داند که چه تاثیری در موفقیت 
کاروان ایران خواهد داشت. سجادی اگر اعتماد کند به نیروهایی که 
بعنوان مشاور می توانند پل ارتباطی بین مجلس و ورزش باشند و 
از این نمونه ها دم دست خود وزیر هم هستند استفاده کند چرا که 
عاشق کار هستند و بار یار شاطر هستند نه بار اضافی و فواید یک 
انتخاب درست را خیلی زود خواهد دید. وزیر ورزش می داند که یک 
اردوی ۱۰ روزه تیم های ملی کبدی مردان و زنان با ۵۰ نفر حداقل 
۲۰۰ میلیون تومان هزینه بر می دارد و این حکایت همه رشته های 
داوطلب در بازی های آسیایی است. هندبال ما اکنون داعیه جهانی 
شدن دارد و سال آینده برای اولین بار بانوان و برای دومین بار آقایان 
علاوه بر بازی های آسیایی باید در مسابقات جهانی هم شرکت کنند 
و اگر صدای روسای فدراسیون ها در نمی آید، بخاطر این است که 
اغلب مثل علیرضا پاکدل و عباس اورسجی از خانواده ورزش هستند 
اما ورزشکاران ملی پوش که مدتهاست به اردو رفته اند و برخی باید 
شب عید را هم در اردو باشند این حرف ها را بر نمی تابند و باید 
ساپورت مالی شوند وگرنه سال آینده در بازی های آسیایی شکوه فر و 
یامین پور را کسی نمی شناسد و بازهم روسای فدراسیون ها و خود 

سجادی باید پاسخگوی مردم و مجلس باشند.

هیچ یک از تیم های حاضر در لیگ برتر ایران در پایان فصل 
جاری سهمیه لیگ قهرمانان آسیا را کسب نمی کنند. با اعلام 
رسمی کنفدراسیون فوتبال آسیا، لیگ قهرمانان آسیا در سال 
۲۰۲۳، همزمان با تقویم فوتبال اروپا و کشور هایی مانند ایران 
و به صورت فصل ۲۰۲۴ - ۲۰۲۳ از پاییز آغاز و در بهار سال 

بعد به پایان می رسد.
به این ترتیب در پایان فصل جاری لیگ برتر، به هیچ تیمی 

سهمیه آسیایی نمی رسد و سهمیه ایران در پایان فصل 
بعدی لیگ برتر مشخص می شود. پیش از این مسابقات 
لیگ قهرمانان آسیا در زمستان آغاز و در فصل پاییز به پایان 
می رسید. همچنین قرار است در فصل ۲۰۲۴ - ۲۰۲۳ سهمیه 
بازیکنان خارجی در هر بازی به ۵+۱ نفر افزایش یافت. هر 
تیم می تواند از ۵ بازیکن خارجی با هر ملیتی و یک بازیکن 

آسیایی استفاده کند.

۱۶ تیم راه  یافته به مرحله یک هشتم نهایی مسابقات فوتبال 
لیگ اروپا رقبای خود در این مرحله از رقابت ها را شناختند. 
قرعه کشی مرحله یک هشتم نهایی لیگ اروپا از ساعت 14:30 
روز )جمعه - به وقت تهران( در مقر اتحادیه فوتبال اروپا )یوفا( 
واقع در شهر نیون سوئیس برگزار شد و 16 تیم راه یافته به این 
مرحله رقبای خود را شناختند. بر اساس قرعه کشی صورت 
گرفته دیدارهای مرحله یک هشتم نهایی لیگ اروپا به شرح 

زیر است:

گلاسکو رنجرز اسکاتلند - ستاره سرخ بلگراد صربستان
براگا پرتغال - موناکو فرانسه
پورتو پرتغال - لیون فرانسه

آتالانتا ایتالیا - بایرلورکوزن آلمان
سویا اسپانیا - وستهام انگلیس

بارسلونا اسپانیا - گالاتاسرای ترکیه
لایپزیگ آلمان - اسپارتاک مسکو روسیه

رئال بتیس اسپانیا - اینتراخت فرانکفورت آلمان

بازی های دور رفت مرحله یک هشتم نهایی لیگ اروپا در 
تاریخ های 9 و 10 مارس )18 و 19 اسفند( و بازی های دور 
برگشت نیز در تاریخ 17 مارس )26 اسفند( برگزار خواهند شد.

تیم های پورتو و بتیس در تاریخ 9 مارس )18 اسفند( در 
بازی رفت میزبان رقبای خود خواهند بود تا بازی شان با 
دیگر نمایندگان پرتغال و اسپانیا یعنی تیم های براگا و سویا 
تداخلی نداشته باشند. مابقی بازی های دور رفت نیز در تاریخ 

10 مارس )19 اسفند( برگزار خواهند شد.

با اعلام رسمی »کنفدراسیون فوتبال آسیا«؛

بیست و یکمین دوره لیگ فوتبال ایران سهمیه آسیایی ندارد

برگزاری قرعه کشی مرحله یک هشتم نهایی لیگ اروپا؛ 

گالاتاسرای حریف بارسلونا شد، رویارویی یاران طارمی با لیون

سوژه

فوتبال اروپا

سیدرضا فیض آبادی

 نویسنده و روزنامه نگار

اصغر قلندری

  نویسنده و روزنامه نگار
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ورزشی

داستان جلد

فوتبال«،  فدراسیون  »هیأت رئیسه  سفارشی،  یا  مستقل 
این بار محض رضای خدا هر آنچه که باید انجام می داد 
با  را به درستی عمل کرد تا »شهاب الدینِ عزیزی خادم« 
کوله باری از سوءمدیریت  فعلاً خانه نشین شود و مجمع، 

برای آینده ی او در این فدراسیون تصمیم سازی کند.
اما کمتر ورزشی وجود دارد که با سکنات و وجناتِ جناب 

»محمدرضا داورزنی« -رئیس فدراسیون والیبال- آشنا 
نباشد، ناکارآمدی از تبارِ مدیران متوسط  ، که سالیانی 

است در بدنه ی ورزش مملکت حضور دارد و بنا 
بر قانون پایستگی مدیران، پُست به پُست واژه ی 
آشنای »قحط الرجال« را در ادبیاتِ مدیریت ورزش 

کشور معنا می کند. 
اما چند روزِ پیش، جناب داورزنی در حاشیه مرحله 
یک چهارم نهایی رقابت های لیگ برتر والیبال، پیرو 
عزلِ موقتِ همتایشان در فدراسیون فوتبال، اظهار 

فضل نمود تا به نوعی آزردگی خود را از این عمل 
نشان دهد، روبه رویِ دوربین ایستاد و با همان 

صدایِ خاص و سیمایِ حق به جانبِ  
همیشگی، سی و اندی سالِ 

سبقه ی مدیریتی خود را به رخ کشید و گفت: »بعنوانِ 
فردی که سال ها در ورزش کشور حضور داشته، با فرآیندی 
که اتفاق افتاد مشکل دارم و آن را به نفع ورزش کشور 
نمی دانم. فوتبال ما دل مردم را شاد کرد و به قولِ برخی 
بدون شارلاتانیسم -البته با بیانی اشتباه- بدون دردسر به جام 
جهانی رفت اما یک دفعه به هر دلیلی عزیزی خادم عزل 
شد. هیات رئیسه اختیار تصمیم گیری دارند اما این مدل 

رفتار را مناسب ورزش کشور نمی دانم.«
باری؛ در وهله اول، اینکه چه اتفاقی رخ داده که رئیس 
نچندان موفق فدراسیون والیبال، با تنها تصمیمِ درست 
هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال مشکل دارد و از شان ورزش 
سخن به میان آورده، که مشخص است؛ اقدامِ هیأت رئیسه 
فدراسیون فوتبال در جهت عزلِ موقت رئیسِ فدراسیون، 
می تواند بدعت گذارِ یک مهم در ورزش 
کشور باشد که رئیس فدراسیون، 
باید پاسخگوی عملکردِ خود 
و  باشد  هیأت رئیسه  به 
رویکردِ او تحتِ نظارت 
خواهد  هیأت رئیسه 
اگر  که  اتفاقی  بود، 
در تمامِ فدراسیون ها 
تبدیل  اصلِ  یک  به 
پایانی  می تواند  شود، 
روسای  حُکمرانی  بر 
فدراسیون های ورزشی 

باشد.

پس در این یک موردِ بخصوص باید به جنابِ داورزنی حق 
داد که نگرانِ آینده ی کرسی ریاست فدراسیون والیبال باشد، 
از طرفی مهم ترین نکته، شباهت های عجیبِ فدراسیون 
آقای  والیبالِ  فدراسیون  و  خادم  عزیزی  مدیریت  تحتِ 
داورزنی است، مهمی که می تواندِ اصلی ترین علت برای 
حالِ بد این روزهایِ جناب شان از عزلِ موقت شهاب الدین 
قلمداد شود، از حضورِ افراد غیرورزشی در بدنه ی فدراسیون تا 
سفرهای لاکچری از جیب بیت المال و رخنه ی بی قانونی، که 
عدمِ اجرای قانون »منع بکارگیری بازنشستگان«، از مهماتِ 

آن است.
از طرفی استفاده از واژه »شارلاتانیسم« آن هم برای بیانِ 
عملکردِ ۸ ساله فردی که اعتبار را به فوتبال کشور هدیه 
کرده، تنها نشان از ضعفی است که هر روز بیشتر نمایان 
تلفظ  در  که  همان گونه  داورزنی  جنابِ  گرچه  می شود. 
این واژه ناتوان بود، یقیناً در درکِ معنا و مفهومِ آن هم 
علیل است، چرا که نقشِ جناب شان در عملکردِ پنج ماهه 
»ولادیمیر آلکنو« -سرمربی پروازی تیم ملی والیبال ایران- که 
موجب سقوطِ والیبال کشور از رتبه هشتم جهان به رده دهم 
شد، مشخص است، اما همین فرد، از عملکردِ هشت ساله 
واژه هایی سخیف  با  فوتبال کشور  در  کارلوس کی روش 

سخن می گوید و بی شرمانه عقده گشایی می کند.
از  فوتبال  همانندِ  که  مدت هاست  هم  والیبال  باری؛ 
سوءمدیریت های موجود به تنگ آمده، در نهایت امیدواریم 
مابقی هیأت رئیسه های فدراسیون های ورزشی، حداقل این 
یک اقدامِ اعضای هیأت رئیسه فدراسیون فوتبال را یک الگو 
قرار دهند، تا ورزش مملکت از منجلاب مدیریتی فعلی 

رهایی یابد.

در ستایش نعمتِ »شَرم«؛

شارلاتانیســم دکتر، شارلاتانیســم!

میزبان پلی آف قاره آسیا برای صعود به جام جهانی انتخاب شد
طبق برنامه قرار است تیم های رده سوم گروه A و B انتخابی جام جهانی در شهر دوحه قطر به مصاف هم بروند تا تکلیف 
نیم سهمیه قاره آسیا برای صعود به جام جهانی ۲۰۲۲ مشخص شود. همچنین برنده این دیدار بین تیم های سوم گروه 
باید با تیم پنجم آمریکای جنوبی بازی کند تا تیم پیروز جواز صعود به جام جهانی قطر را کسب کند. با اعلام AFC دیدار 

نماینده آسیا با نماینده آمریکای جنوبی هم به میزبانی قطر برگزار خواهد شد.

یادداشت

الزامِ تعامل میان نهادهای کشور؛

خطر تعلیق فدراسیون
 فوتبال توسط فیفا!

فدراسیون  ساله   45 رئیس 
هیئت  رای  با  که  فوتبال 
ریاست  مقام  از  رئیسه 
به صورت  فوتبال  فدراسیون 
سابقه  با  شد،  عزل  موقت 
ملی  تیم  در  عضویت 
فوتبال  تیم  و  دانشجویان 
مدیریت  زمینی،  نیروی 
در شرکت های مجموعه وزارت رفاه و معاونت پارلمانی و 
حقوقی این وزارتخانه، عضویت در هیئت مدیره باشگاه سایپا 
و پتروشیمی امیرکبیر و شازند، در سال 1390 با شکست علی 
فتح الله زاده خویی عضو هیئت رئیسه فدراسیون شد و در 

فوتبال برای خود نامی دست و پا کرد.
اما حالا پرسشی که مطرح می شود این است که، آیا هدف از 
عزلِ موقت شهاب الدین عزیزی خادم برای انجام اصلاحات 
بود؟ آیا تخلفات انجام شده منجر به عزل رئیس فدراسیون 
شد یا این مهم، کودتای فوتبالی یا جنگ قدرت بین هیئت 
بصورت  بود  چه  هر  اما  بود؟  فدراسیون  رئیس  و  رئیسه 
خلاصه موارد مطرح شده در عزل عزیزی خادم به قرار زیر 

است:
بعنوان  بهاروند  حیدر  و  مهرعلی  حمیدرضا  انتخاب 
با  تضاد  در  که  دوم  و  اول  رئیسی  نایب  سرپرست های 
اساسنامه بود. انتخاب تعداد زیادی مشاور از علی عالی در 
قامت مشاور رسانه ای تا غلامرضا رفیعی در سمت مشاور 
حقوقی که برای همه از جمله کمیته انضباطی و اخلاق 

تعیین تکلیف می کرد. 
آسیا،  قهرمانان  لیگ  از  پرسپولیس  و  استقلال  حذف 
ایشان،  ریاست  دوره  در  خرافاتی  جریان  رخنه  شائبه های 
ناتوانی در آوردن VAR به فوتبال ایران و مسابقات لیگ برتر 
خلیج فارس که یکی از وعده های انتخاباتی عزیزی خادم 
بود، دور زدن هیئت رئیسه در خصوص اساسنامه و مکاتبه 
با AFC و فیفا بدون اطلاع هیئت رئیسه و لو رفتن فایل 
صوتی مربوط به رفیعی در خصوص پرونده جنجالی بازیکن 
گابنی گل گهر که منجر به زیر سوال رفتن ارکان قضایی 
فدراسیون فوتبال شد، همه و همه از دلایلِ عزلِ موقت آقای 

رئیس بود. 
ماجدی  میرشاد  و  عزل  خادم  عزیزی  شهاب الدین  باری؛ 
سرپرست فدراسیون فوتبال شد. اما موضوع جالبی که پس 
از انتخاب سرپرست جدید مطرح شد، این بود که ماجدی 
بدلیل اینکه کارمند اداره ارتباطات است و بنابر قانون یک 
و  موسسات مستقل  در  زمان  نمی تواند هم  دولتی  مدیر 
غیرانتفاعی مدیریت کند و برای سرپرستی فدراسیون فوتبال 
منع قانونی دارد. اما اگر این موضوع واقعیت داشته باشد 
و انتخاب ماجدی بعنوان سرپرست فدراسیون منع قانونی 
داشته باشد، چگونه است که هیات رئیسه فدراسیون که 
اطلاع  بدون  فوتبال است،  در  نهاد تصمیم گیری  بالاترین 
از قانون، ماجدی را بعنوان سرپرست انتخاب کرده است؟ 
البته تصویب نشدن اساسنامه فدراسیون فوتبال در مجلس 
از  چشم پوشی  و  ماجدی  انتخاب  برای  بهانه ای  می تواند 

اجرای قانون تلقی شود. 
اما آنچه که با رفتن عزیزی خادم و روی کار آمدن سرپرست 
مهلت  پایان  فراموشی سپرده شده، همان  بوته  به  جدید 
داده شده فیفا به فدراسیون فوتبال برای تصویب و تائید 
به  توجه  عدم  با  که  می رود  آن  بیم  و  است  اساسنامه 
اساسنامه، فدراسیون فوتبال  اخطارهای فیفا در خصوص 
با مشکل تعلیق روبرو شده و تیم ملی فوتبال از رفتن به 
قطر و رویداد جام جهانی حذف شود. اگر اساسنامه جدید 
از سوی هیات دولت و مجلس مصوب نشود خطر تعلیق 
فدراسیون فوتبال وجود دارد، نقش مجلس، وزارت ورزش و 
فدراسیون فوتبال و تعامل بین آن ها منجر به رفع خطر از 

تعلیق احتمالی فدراسیون فوتبال توسط فیفا می شود.

بطور کلی زمان های قابل بحث در یک بازی فوتبال به 
چهار زمان مهم و اساسی  تقسیم می شود. زمان بعد 
و قبلِ گل زدن، همچنین بعد و قبلِ گل خوردن و دو 
زمان انتقال. اما الزامِ بررسی و پرداختن به این زمان ها 
در فوتبال بسیار حیاتی است. چرا که لحظات و دقایق در 

فوتبال قابل برگشت پذیری و جبران نیستند. 
در  برنامه  داشتن  و  بررسی  مربیان،  برای  مهم تر  نکته 
فوتبال،  بازی  تمام یک  که  چرا  است،  زمان   این چهار 
در تعریف استراتژی های متفاوت در زمان های مختلف 
خلاصه می شود. بطور مثال در یک بازی، آیا یک تیم 
بعد از گل زدن، باید رفتاری شبیه به قبل از آن را داشته 
به  بازی  شیوه  باید  خوردن  گل  از  بعد  حتی  یا  باشد؟ 
مبحث،  این  اساس  کند؟  پیدا  ادامه  قبل  همان شکل 
صرفاً تعویض بازیکن یا تغییر در وضعیت تیم نیست، 
مقصود از کلام ما تفاوت های یک تیم در زمان بازی در 
موقعیت های متفاوت و نگرش کادر فنی به آن دقایق 

حیاتی است. 
اما یکی از سوالات اساسی و بدون پاسخ در فوتبال ما، 

یا  و  زده  گل های  قبلِ  و  بعد  اساسی  زمان  دو  همین 
خورده در یک بازی است. اما در بُعد دو زمان انتقال چه 
باید لحاظ شود که حین  به صورت منفی و چه مثبت 
این انتقال ها، احیاناً اگر این انتقال ها به مشکل برخورد 
کنند و در فوتبالی که روز به روز به سمت بلاک ها و 
پرس های شدید و خرج کردن قوای بدنی پیش می رود، 
چه تدابیری از طرف کادر فنی اتخاذ می شود و یا شده 
است؟ باری؛ شایان ذکر است که، سه فاز دفاع، حمله و 
انتقال، بطور کلی از این مورد جداست و یا خوشبینانه تر 

می توان زمان ها را زیرمجموعه این سه فاز دانست.
پرداختن دسته بندی زمان ها در فوتبال به این دلیل بسیار 
مهم و حیاتی است که از بُعد منتالیتی، اصولًا تیم ها چه 
بعد از گل خوردن و چه بعد از به ثمر رسیدن گل از لحاظ 
روانی تغییر پذیر هستند و ناخودآگاه بازیکنان نسبت به 
شرایط بازی در زمان های مختلف تغییر می کنند. البته 
در این منظر نباید از این مسئله گذشت که شخصیت 
و شرایط تیم ها در یک تورنمنت، نسبت به یکدیگر در 

تعریفات بالا تاثیر بسزایی می تواند داشته باشد. 
اما در نگاه ریزبینانه تر و در فوتبال روز دنیا، به این دقایق 
حساس و اثرگذار بیشتر از همه لحظات می پردازند. تاکید 
بر این موضوع که پافشاری بر یک نقشه یا پلن در یک 
بازی چه در زمان های مختلف یاد شده در فوق هم صرفاً 
چراکه  آن ها،  به  نگاه  نداشتن  یا  باشد  ایراد  نمی تواند 
بسیار شده، که اعتقاد داشتن به سیستم و تعریفات از 
پیش تعیین شده در یک بازی گره یک تیم را باز کرده و 
می کند، اما حتما و قطعا تفاوت ها و اندازه های اجرایی 
یک نقشه و قدرت راهبری کادرفنی در این زمان ها چه 
بخواهد تغییراتی داشته باشد یا خیر بسیار اثرگذار در 

نتیجه است.

زمان های مهم و اساسی در یک بازی؛ 

اندرحکایتِ چهار برهه زمانی فوتبال 

ایستگاه تاکتیک

امیر کریمی

  نویسنده و کارشناس فوتبال

حمیدرضا تیموری

 نویسنده

محمدرضا ولی زاده

  دبیر تحریریه

پس در این یک موردِ بخصوص باید به جنابِ داورزنی حق داد که نگرانِ آینده ی کرسی ریاست فدراسیون والبیال باشد، 
از طرفی اصلی ترین نکته، شباهت های عجیبِ فدراسیون تحتِ مدیریت عزیزی خادم و فدراسیون والیبالِ آقای داورزنی است، 

مهمی که می تواندِ مهم ترین علت برای حالِ بد این روزهایِ جناب شان از عزلِ موقت شهاب الدین قلمداد شود، از حضورِ افراد 
غیرورزشی در بدنه ی فدراسیون تا سفرهای لاکچری از جیب بیت المال و رخنه ی بی قانونی، که عدمِ اجرای قانون »منع بکارگیری 

بازنشستگان«، از مهماتِ آن است.
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